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Vártconyi Zoltán az utóbbi években 
a következő filmeket rendezte: a Kü-
lönös ismertetőjel, a Harag napja, 
Simon Menyhért születése, a Sóbál-
vány, a Sakknovella (televízió). Mint 
színházi rendező a Tisztújítás, a 
Tizenhetedik baba nyara, a Kormos 
ég, a Tizenkét dühös ember színpad-
ravitelével aratott nagy sikert. Egyik 
legtermékenyebb alkotóművésze 
filmnek és színháznak egyaránt. Ér-
dekes tehát, hogyan hat egymásra e 
kétfaj ta művészi tevékenység Vár-
konyi alkotómunkájában, hogyan se-
gíti a színházi rendező a filmrende-
zőt és megfordítva. 

— A részletek kiemelésére — 
mondja — a színházi rendezőnek 
nincsenek olyan eszközei mint a 
filmrendezőnek. Egy-egy premier-
planra gondolok, vagy arra például, 
hogy a filmen milyen csodálatos kü-
lön életet élnek néha a tárgyak. Az 
ilyen részletek kiemelésére gyakorta 
törekszik az ember a színházi rende-
zésnél is és megvallom őszintén, hogy 
a filmgyakorlattal rendelkező művé-
szek könnyebben találnak erre mó-
dot. Egy-két apró példát is elmondok. 
Ilyen a Tizenhetedik baba nyarában 
az utolsó felvonás végén lehullajtott 
és ottfelejtett tüllfoszlány, amelyen 
csak egy vékonyka fénysugár marad, 
vagy a Tizenkét dühös emberben a 
színpad mindkét oldalán pergő be-
szélgetés, az ide-oda átvetődő hang-
súlyok. Ha filmen adódnék az a fel-
adat, hogy a közönség figyelmét 
tizenkét ember közül kettő felé for-
dítsam, nyugodtan választanám azt 
az egyszerű megoldást, hogy csak 
kettőt fotografálok és a többit nem 
látja a közönség. Itt valamennyien a 
közönség szeme előtt maradnak, de 
az egyik csoport dialógja elmosódot-
tabb, a szöveg tisztán nem érthető, 
kevesebb fényt kapnak, így tehát a 
figyelem a másik oldalon álló két es-
küdt felé fordul. Ilyen módon kísér-
leteznek a színpadi rendezők, hogy 
utolérjék a film eszközeinek nagysze-
rű kifejezésmódjait. A színpadi totál 
azonban nagyon gyakran szerencsé-
sebb mint a filmé. Az összkép, az 

egész mű áttekintése és a szenvedé-
lyek folyamatos sodra a színpadi 
rendező számára friss örömöket je-
lent. 

— Tudatosan törekszik arra, hogy 
a színpadi rendezésben filmes mód-
szereket is alkalmazzon? 

— Ez a törekvésem szándékos. A 
film ritmusa, pezsgése, a beállítások 
képi hatása, általában filmes tapasz-
talataim nagy segítségemre vannak a 
színpadi rendezésnél. Tapasztalatom 
az, hogy a film hatása a színpadra 
általában szerencsésebb, mint a szín-
pad hatása a filmre. Egyik korábbi 
filmemnél a Nyugati övezetnél pél-
dául a műteremben legyőzött a szín-
padi rendezői gyakorlatom és a film 
ritmusának nem megfelelő, hosszú 
dialógusokat és jeleneteket vettem 
fel, nem törekedtem még a színészi 
játék ellenőrzésében sem az egysze-
rűbb film-játékmódra, és bizony eb-
ben a filmben több volt a színház, 
mint a film. Természetesen nem le-
het általános tételként kimondani 
azt, hogy a filmeken felvett hosszú 
jelenetek nem filmszerűek. A film-
művészet nagyszerű példákat nyúj-
tott a tétel cáfolatára, de általában, 
mint álandósuló elv nem válna elő-
nyére a filmművészetnek. 

— A színházi rendező általában 
többet foglalkozik, próbál a színész-
szel, mint a filmrendező. Milyen hát 
a viszonya a színházi rendezőnek a 
színésszel filmforgatás alatt? 

— Feltétlenül megkönnyíti a film-
rendező munkáját , hogy színpadon is 
rendezett. Komoly módszerbeli gya-
korlatot lehet szerezni és sok tapasz-
talatot gyűjteni a színészekkel való 
bánásmódban. 

— Egyes filmrendezők szeretnek a 
filmfelvételek előtt próbálni. Helyesli 
ezt a módszert? 

— Olykor igen, de csak a hosszú, 
egységes jeleneteknél. A Sóbálvány 
forgatása előtt például szükség volt 
külön próbákra, mert igen sok ösz-
szefüggő, hosszú jelenetcsoportot ját-
szottunk. Ha viszont a cselekmény 
sok színhelyen játszódik, ha rövidek 
a képek, akkor a szokásos színpadi 



p r ó b á k n a k nines ér te lme. Tapaszta-
la ta im szerint jó, ha a f i lmrendező a 
könyvet többször összeolvassa a szí-
nészekkel és megbeszéli, megv i t a t j a 
ve lük az egyes szerepek vonalát , a 
fordulópontokat , a f i lm r i tmusát . 
Ebben a m u n k á b a n is sokat segít a 
színpadi rendező gyakorlata, Ha a 
rendező felkészül egy-egy da rabra , 
v a n va lamifé le rendezői viziója. Lá t -
ja az -egészet-". A színpadi színész 
könnyebben megér t i a f i gu ra fe j lődé-
sét, amely számára jobban á t tek in t -
hető és e lőadásonként is egységesen 
fej leszthető. Azt hiszem itt az a lap-
vető különbség a színpad és a f i lm 
között. A f i lmbél i szerepet n e m lehet 
egy előadáson, egy lélegzettel végig-
élni, hanem fe lszabdalva kell já t -
szani, úgy, hogy néha az első napon 
kezdik az utolsó je lenetek forgatásá t . 

— Egy közbevetett kérdés: ha a 
rendező maga is színész, ez megnehe-
zíti, vagy megkönnyiti-e munkáját? 

— Ha min t színész dolgozom a k á r 
f i lmen, a k á r színpadon, komoly küz-
de lmet kel l vívnom, hogy á t enged j em 
m a g a m egy más ik rendező aka ra tá -
nak. Ha m i n t rendező ál lok szemben 
a színésszel, vigyáznom kell, hogy 
rendezői magyaráza t helyet t n e játsz-
szam el a színésznek a szerepet, n e 
erőltessem rá a m a g a m színészi mo-
dorá t egy másik művészre, ne fo j t -
sam el az egyéniségét és t iszteletben 
tahtsam akara tá t , elképzeléseit, ame-
lyek az 6 művészi elképzelésein és 
a lka tán keresztül az egész műve t 
szolgálják. Igaz, hogy n é h a egy kis 
gyakor la t i segítség, egy gesztus, vagy 
hangsúly megmuta t á sa többet je lent 
min t a hosszú magyaráza t . Végleg ki-
a laku l t vé leményem az, hogy mind a 
film, mind a színházi rendezésnél a 
sok beszéd a rendező önrtiutogatása, 
az örökös okta tó hangvitel , a túl-
komplikál t analízis, s á l ta lában a 
rendező - to l akodása - f á r a sz t j a a szí-
nészt, e l lus t í t ja a f an táz iá já t , amely 
nélkül nem jöhet lé t re komoly m ű -
vészi alkotás. 

— Sokat vitatott téma: vannak-e 
külön filmszínész és színpadi színész 
alkatok? 

— Vegyünk egy konkré t példát : 
Törőcsik Marit . Nem vitás, hogy ő 
sokkal e lőbbre ta r t a f i lmen, min t a 
színpadon, d e nem azért, mer t a szín-
padi já tékhoz nincsen tehetsége, a 
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f i lmhez pedig van. Másról van itt szó. 
Törőcsik túl korán kezdett e l f i lmez-
ni (amivel az e redményeke t t ek in tve 
egyetértek), de a főiskolán nem tud ta 
e lsa já t í tan i azokat a mesterségbel i és 
szakmai kel lékeket , nem szerezte 
meg azt a gyakorlatot , amelyre egy 
jó színpadi színésznek szüksége van . 
0 t ehá t mostani színpadi szereplésé-
ben gyakorol, de merem mondani , 
hogy arról szó sincs, hogy Törőcsik-
ből n e vá lha tna k i tűnő színpadi szí-
né sz Gondo l junk csak a r ra , a k á r m i -
lyen szárazak is a számadatok, hogy 
egy háromórás d a r a b főszerepéhez 
egyetlen este ál l a színész rendelke-
zésére, enn -i idő kel l összefognia m a -
gát. Igaz, hogy ezt megelőzik a pró-
bák, de mégis minden n a p ú j r a és 
ú j r a meg kell küzdenie a szereppel. 
Egy másfé l órás f i lmszerep e l já tszá-
sához 30—40 forgatás i n a p á l l a szí-
nész rendelkezésére, t ehá t egészen 
más fizikai felkészültséggel vágha t 
neki a művészi a lkotásnák. Meggyő-
ződésem, hogy az a színész, aki szín-
padon beválik, va lamilyen f i lmben, 



valami lyen szerepben fel té t lenül jő 
kell legyen. Viszont könnyen megtör-
ténhet ik , hogy f i lmen jó valaki, de 
színpadon nem. Itt elsősorban az 
amatő rökre gondolok, akik t ípusuk-
nál fogva ki tűnően bevá lnak egy-egy 
f i lmszerepben, de nem művészek, 
mer t az, ami az ő művésze tüknek 
látszik, tu la jdonképpen a rendező 
művészete. 

— Most egy pillanatra szeretném, 
ha a színész beszélne. Milyen legyen 
a rendező viszonya a színészhez? 

— Szeresse, de ne tu tu jgassa a szí-
nészt. Bírál jon bá t ran , szoktassa le 
modorosságáról, bizonyítsa be, hogy 
elképzelései helytelenek, ha való-
ban azok. A jó színész szereti a jó 
rendezőt. Ke t tő jük alkotó m u n k á j á -
ból va lami ú j és meglepő születhet. 
Én magam nagyon szívesen dolgozom 
ú j rendezőkkel. A Glembay Ltd.-ben 
pl. Stupica, a da rab jugoszláv rende-
zője sokat hadakozott velem. Nagyon 
gyorsan rá jö t tem, hogy ki tűnő m ű -
vésszel állok szemben, akire é rdemes 
hal lgatnom. Boldogan fogadtam el 
gyakran meglepő elképzeléseit és kí-
vánságai t és úgy érzem színészi f e j -
lődésemben ez a m u n k a sokat jelen-
tett. Az ú j emberekkel való találko-
zás, ú j látásmód minden színész szá-
m á r a sokat jelent. Ezt azok a színé-
szek bizonyí that ják, ak iknek mód-
jukban áll ú j és ú j rendezőkkel dol-
gozni. 

— Sok szó esik mostanában a ma-
gyar filmek számának emeléséről, s 
ennek egyik nehézségéről, a színész-
utánpótlásról. Milyen tapasztalatai 
vannak erről? 

— Állandó gyöt fő nehézség: kevés 
a színész. És n e m azért l á t j a a 
mozilátogató közönség évről évre 
ugyanazokat az a rcokat a f i lmen, 
mer t a rendezők fantáziá t lanok, ké -
nyelmesek, csak bevál t u takon j á r -
nak. Mindenki igyekszik ú j akka l pró-
bálkozni, de ilyen próba a f i lmen 
rendkívül i felelősséggel jár . Színpa-
don lehet ötödik, vagy huszadik elő-
adás u tán a já tékon javí tani , f i lmen 
nem. A f i lmszerep — bár a színész 
sok tekinte tben könnyedébben veszi, 
min t a színpadot, hiszen inkább rá -
bízza magát a rendezőre — sokkal 
több bukta tó t rej teget , mint a szín-
házi szerep. A f i lmszerep formáláson, 
ha egyszer elkészül, nem lehet javí-
tani. Igaz, a f i lmszerepnél elvben van 
a színésznek lehetősége a r ra , hogy 
ellenőrizze önmagát , ez az ellenőrzés 
azonban néha v isszá jára fordul . A 
színészt sok esetben megzavar ja , ha 
lá t ja a vet í tőben az előző napi felvé-
teleket. A k a d n a k rendezők, akik 
egyenesen fe lkér ik a színészeket: ne 
nézzék meg maguka t . Node vissza-
té rve az előbbi p roblémára : a f i lm-
színész-utánpótlás kérdésére. A Film-
világ hasábja in többször esett már 
szó róla, én is azok közé tar tozom 
akik helyeslik, k í v á n j á k egy film-
stúdió kia lakí tását . Éppen m e r t bi-
zonyos f i lmszerepekre az előnyös 
külső nagyon fontos, s néha kevesebb 
felkészültség is megfelelő, mint ami-
lyet a Főiskola nyúj t . Helyes volna 
minél előbb megvalósí tani azt a s tú-
diót, amelyben fi lmszínészeket ké-
peznének. 

P. Zs. 

Filmfesztivál Moszkvában 
A szovjet filmművészet vezetői sajtóértekezleten ismertették az augusztusra 

tervezett elsó moszkvai nemzetközi filmfesztivál tervét. A szovjet filmművészek 
elhatározták, hogy élve a Nemzetközi Filmművész Szövetség által biztosított 
jogokkal, Moszkvában ezentúl rendszeresen a cannesi , Karlovy Vary-l és ve-
lencei fesztiválhoz hasonló nemzetközi filmfesztiválokat tartanak. Aj első 
moszkvai fesztiválra idén augusztus 3-án kerül sor. A fesztivál két hétig tart, 
jelmondata: -A filmművészet humanizmusáért — a békéért és a népek barátsá-
gáért-. Az előkészítő bizottság Ötven ország filmművészeit hívja meg, köztük a 
magyar filmeseket. Minden résztvevő egy teljes estét betöltő játékfilmmel és két 
rövidfilmmel vesz részt. Az előkészítő bizottság kérelmet nyújtott be a Flfm-
gyártó Vállalatok Nemzetközi Szövetségéhez, hogy a moszkvai fesztivált az -A-
kategóriába sorolja be. 


